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Van de bestuurstafel      

De afgelopen jaren stond op deze plaats het verhaal van onze voor-

zitter. Hoe verdrietig is het jaar voor hem verlopen. Na een steeds ver-

der afnemende gezondheid heeft hij zijn activiteiten moeten vermin-

deren totdat het eind november niet meer ging. Op 5 december is 

Pieter Veenstra overleden. 

 

Zijn overlijden is een intens groot verlies voor zijn familie en alle 

mensen om hem heen. De natuur en in het bijzonder de natuur in de 

omgeving van Balk zullen een bevlogen voorzitter moeten missen. Zijn 

gedrevenheid hield niet op bij de zorg voor de weidevogels, want de 

hele natuur was hem dierbaar. Een herinnering aan deze uiterst be-

kwame voorzitter leest u in dit jaarboek. 

 

In het jaarboek 2023, dat voor u ligt, leest u over een jaar met een  

prachtig weidevogelseizoen en een mooi resultaat, dankzij een goede 

samenwerking tussen boeren, nazorgers, jagers, deskundigen, en niet 

te vergeten heel veel vrijwilligers. Met elkaar is gezorgd voor het suc-

ces. 

 

Het is een jaar waarin het ledenbestand gegroeid is. Daarover krijgt u 

informatie van de penningmeester.  

 

In het afgelopen jaar hebben we nieuwe nazorgers en leden uit het  

aangrenzend wachtgebied Woudsend mogen verwelkomen. De reden 

is, dat de vogelwacht Woudsend is opgehouden te bestaan. Nieuwe 

leden, fijn dat jullie onze wacht komen versterken. 

  

In 2023 bestond onze vogelwacht 80 jaar. Er waren een aantal initia-

tieven, om dit  80-jarig bestaan een feestelijk tintje te geven. Door om-

standigheden hebben we er vanaf gezien hier uitgebreid bij stil te staan.  

 

Wolter van der Wal is het bestuur komen versterken. Vol enthou-

siasme heeft hij zijn taak opgepakt en heeft hij kennisgemaakt gemaakt 

met de verschillende afdelingen binnen de Vogelwacht. 
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Door zijn actie kunt u de vogelwacht volgen via onze facebook-pagina.  

 

Het accent heeft gelegen op de activiteiten 

in het nazorggebied. Wat excursies betreft, 

springt er eentje uit. De vogelsafari naar de 

Warren op 20 mei van dit jaar. Tijdens die 

tocht hebben Douwe Albada en Johan 

Deinum informatie gegeven over de wei-

devogels in het gebied. Vanaf de weg kon-

den de deelnemers goed het veld inkijken. 

Een paar mensen hebben een glimp van een 

velduil opgevangen. Douwe Albada nam de 

deelnemers mee op een wagen en reed een 

rondje door het land. 

 

Dit leverde mooie beelden op van jonge kieviten, grutto’s, tureluurs, 

scholeksters en allerlei eenden soorten. Het gaf de deelnemers ook 

inzicht hoe er gewerkt wordt om te voorkomen dat nesten worden 

beschadigd. 

 

Dit jaar is het niet alleen voor de Warren een succesvol vogeljaar 

geweest. Het  geldt ook voor de resultaten in de  Noordwolderpolder. 

In dit gebied heeft Siemen Zeldenrust met zijn nazorgers een opgaande 

lijn weten neer te zetten. Met man en macht is hier gewerkt en met 

succes.   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
verscholen eendennest 
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Siemen heeft in de Noordwolderpolder   

jonge vogelwachters betrokken bij het 

installeren van de plas/draspompen.  

 

Op 7 juli overleed Henk Kanninga. 

Veel mensen zullen hem herinneren 

als de man, die zich meer dan veertig 

jaar heeft ingezet voor de Jeugd-vo-

gelwacht. Hij nam de kinderen mee 

naar buiten en bedacht allerlei uit-

stapjes voor ze. Vogels waren alles 

voor hem. Die liefde heeft hij door-

gegeven aan de generatie na hem. 

 

Op deze plaats past zeker een bedankje aan alle sponsoren, die dit jaar 

een bijdrage hebben geleverd aan het samenstellen van het jaarboek. 

De rol van Dieuwke Melchers is opnieuw van grote betekenis geweest. 

Aan haar komt de eer toe, het jaarboek zo mooi te hebben vormge-

geven. 

 

2023 is een jaar geworden, waarin overduidelijk is geworden hoe hard 

je elkaar nodig hebt, om iets voor elkaar te krijgen. Pieter Veenstra 

heeft hierin een grote rol  gespeeld. Hij was voor ons als bestuursleden 

een gepassioneerde kartrekker en een bevlogen aaisiker. In het veld lag 

zijn passie. Zonder zijn aanwezigheid gaat de vogelwacht  het nieuwe 

jaar weer het veld in. Het werk gaat door.  

 

Beste leden van de vogelwacht. In deze tijd, waarin zoveel verandert, 

blijft het hard nodig, dat we met elkaar een nieuw vogeljaar tot een 

succes maken. Pieter Veenstra had veel plannen. Onze Vogelwacht 

probeert zijn plannen zoveel mogelijk uit te werken.  

 

Namens het bestuur,  

 

Marion Nierstrasz. 
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Een bevlogen natuurmens en gedreven voorzitter                        

Pieter Veenstra is op 5 decem-

ber na een moeilijke periode, 

waarin zijn gezondheid snel af-

nam, overleden. Hij was een 

bevlogen natuurmens. Vijf jaar 

heeft hij zich als voorzitter met 

al zijn kracht ingezet voor de 

vogelwacht van Balk en Om-

streken. Hij zette de vogel-

wacht op de kaart als natuur-

organisatie, die in de omgeving 

van zich liet horen. Door zijn 

inzicht en inhoudelijke dossier-

kennis wist hij instanties te 

overtuigen. Natuurbescher- 

ming was zijn passie. 

 

Niet alleen achter de bestuurstafel leidde hij zijn team, ook in het veld 

was Pieter aanwezig. Daar lag van jongs af aan zijn liefde voor de weide-

vogels. Als fanatiek nazorger  genoot hij elk jaar opnieuw van de aan-

wezigheid van de weidevogels. Het ging hem om het resultaat van het 

broedsucces. Gelukkig heeft hij het voorjaar 2023 nog mogen mee-

maken. Mede door alle inzet van de mensen om hem heen is dit jaar 

een succesvol weidevogeljaar geworden. Voor hem was samenwer-

king belangrijk. Hij zocht mensen op, informeerde ze en wilde zijn 

kennis delen. 

 

De Vogelwacht Balk en Omstreken had in zijn ogen een bredere op-

dracht, dan alleen weidevogelbescherming. Zijn zorg om de toekomst 

van de natuur was de drijfveer om zich met hart en ziel in te zetten 

voor de kwetsbare natuur. Helaas heeft hij het werk zelf niet kunnen 

afmaken. Het leven in het veld gaat verder zonder zijn inspirerende 

kracht en niet te vergeten zijn kennis en gedrevenheid.  

 

Marion Nierstrasz  
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Verslag  Algemene ledenvergadering van de “Vogelwacht 

Balk en omstreken” gehouden op 12 april 2023 in de 

Treemter te Balk om 19.30 uur.  

  

Aanwezig:  

39 leden (met belangstellenden, na de pauze) en 3 bestuursleden. 

Afwezig met kennisgeving: Wietse de Vries, Evert Steensma, Ines 

Bergsma en Cor Harkema. Age van der Meer, Gjalt Bergsma, 

 Ans Hellemonds. 

 

Opening  

Omdat onze voorzitter Pieter Veenstra ziek is, net geopereerd is  

en mogelijk vandaag naar huis mag, opent onze secretaris Marion 

Nierstrasz de vergadering. Theunie de Smit heeft aangeboden vandaag 

de notulen te maken. Marion was van plan om de vergadering in het 

Fries te leiden, maar thuis werd dat geen goed idee gevonden, dus 

wordt het Nederlands, waarvoor haar excuses. Dit was niet nodig, 

want ze doet het met verve! De agendapunten worden geïllustreerd 

met bijpassende foto’s. Er gaat een kaart rond voor Pieter, we wensen 

hem van harte beterschap en de presentielijst circuleert. 

  

Ingekomen stukken en mededelingen 

*  Dit jaar op 6 Oktober, bestaat deze vogelwacht 80 jaar. 

De doelstelling is nu aangepast, en uitgebreid met flora, fauna, met 

name de avifauna en natuurlijk de weidefûgelwrald.  Hier zullen we ons 

dit jaar mee bezig houden. Houd de website in de gaten! 

* In 2022 is Woudsend gestopt. 

* In 2022 is het 75 jarig bestaan van de BFVW gevierd. 

* Ieder heeft inmiddels het jaarboek van 2022 ontvangen. Onze 

complimenten hiervoor. Het ziet er mooi uit en is altijd een hele klus. 

Het is wat laat verschenen, we zullen dit het komende jaar eerder 

doen. De verslagen van het afgelopen jaar heeft men kunnen lezen.  

De activiteiten voor 2023 staan er summier in. Als er meer duidelijk is 

komt dit op de website. 
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Dit geldt ook voor de excursie: zijn er suggesties vanuit de zaal ? Die 

zijn van harte welkom. Vorig jaar hadden we een prachtige excursie 

naar het Noarderleech! De nieuwe excursie  komt op de website, dus 

wel kijken ! 

 

Notulen ledenvergadering van d.d.23 maart 2022 

ALV en de lezing van de heer de Jong over de boerenzwaluwen. 

Er zijn geen vragen of opmerkingen, dus de notulen kunnen worden 

vastgesteld. 

 

a. Jaarverslag penningmeester over 2022 

De penningmeester, Jannie de Boer krijgt het woord. Ze geeft een  

toelichting op haar verslag, dat in het jaarboek is afgedrukt.  Dit jaar 

hebben we bewust ingeteerd, de inkomsten waren € 4.074,47  en er 

is € 5.482,99 uitgegeven. Dus  een negatief saldo van € 1.408,52. De 

vorige jaren er weinig onkosten en geen activiteiten vanwege Corona, 

en steeg het saldo.  We hebben dit jaar een vossenval aangeschaft en 

nog een greppelpomp.  

 

Uiteraard is er ook gebruik gemaakt van subsidies. Op de vraag of de 

vossenval al iets opgeleverd heeft is het antwoord negatief. Er is dit jaar 

nog niet een vos gevangen, echter op de camera’s worden de vossen 

wel vaak gezien als een belangrijke predator! Verder zijn er geen 

vragen, het verslag is heel duidelijk en complimenten voor de 

penningmeester. 

 

b. Verslag en benoeming kascommissie. Theunie de Smit krijgt het 

woord. De kascommissie, bestaande uit  Wietse de Vries en Theunie 

de Smit is de vorige week bijeen geweest. We kenden elkaar niet. 

Wietse de Vries heeft zich aangemeld, hij woont in Utrecht , maar heeft 

een huisje in de Lutsmond  en kwam zo in contact met de vogelwacht. 

Omdat hij binnenkort met pensioen gaat, zal hij hier regelmatiger zijn. 

Vandaag is hij afwezig, omdat hij hiervoor alleen op en neer moest 

rijden. We hebben beide de stukken van tevoren gekregen zodat we 

beslagen ten ijs kwamen. Bovendien is Wietse financieel zeer deskundig 

en kon hij de stukken gemakkelijk doorspitten.  
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Deze keer hadden we geen vergrootglas nodig! De stukken waren dui-

delijk, alles was goed terug te vinden. Dus wederom complimenten 

voor de penningmeester. De boeken zijn prima in orde bevonden. Bij 

deze kan het bestuur de penningmeester decharge voor 2022 verle-

nen. Applaus!  

 

Benoeming kascommissie: Theunie de Smit treedt af en Tjeerd Osinga 

meldt zich aan en wordt als nieuw lid van de kascommissie benoemd. 

Applaus!  

 

Bestuursverkiezing     

Aftredend en niet herkiesbaar is Cor Harkema. Cor is vanavond niet 

aanwezig. Hij heeft zich samen met Marion voornamelijk bezigge-

houden met de jeugdvogelwacht. 

 

Hij kon heel goed met kinderen omgaan en heeft hier een positieve bij-

drage aan geleverd. Marion zal hem nog persoonlijk bedanken en een 

cadeautje brengen. 

 

Dus er blijft een klein clubje over! Er zijn  dringend nieuwe bestuurs-

leden nodig. 

 

Wolter van de Wal heeft zich aangemeld.  Hij wil graag op de volgende 

bestuursvergadering aanwezig zijn. Als het van beide kanten bevalt, kan 

hij alvast tot het bestuur toetreden dit jaar, als de vergadering hiermee 

akkoord gaat. Men is hiermee akkoord. 

 

Als er nieuwe mensen willen meedoen, welkom!  

 

Verslagen werkgroepen 

De stukken staan in het jaarboek, zijn er vragen ? 
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Jeugdvogelwacht: dit begon altijd op de 

basisschoolleeftijd. Nu er een heel goede 

samenwerking is met Douwe Albada blijken 

ook de grotere kinderen graag te willen 

assisteren en hebben zo de kans om door te 

groeien. 

 

De jongere kinderen vinden de nestkastjes 

altijd heel spannend. De jeugdvogelwachtdag 

is jaarlijks een belangrijke attractie. 

 

Verslag werkgroep kerkuilen en roofvogels. 

Tjeerd heeft geen getallen over de aantallen. Hij is nog geen ringer. Wel 

zijn er nieuwe kasten geplaatst. We hopen op een goed uilenjaar, want 

er zijn veel muizen. 

Zwaluwen: De Wyldemerk is een mooi gebied  met een natuurlijke 

wand voor de oeverzwaluw. Deze is schoongemaakt en we hopen 

weer op succes. De golfbaan is ook bezig met een wand. 

Weidevogels. 

Siemen: de resultaten van het afgelopen jaar zijn positief. Is er ook een 

idee wat de oorzaak is van het niet groot worden van de pyken? 

Verlaten van de nesten of predatie? 

Johan: In het gebied van de Warren is alles gepredeerd door de vos. 

Scholeksters: kunnen er meldingen worden doorgegeven? Op het dak 

van Talmahiem zit een paartje, eerst één en nu twee. 

Marten Wesselius: Het is het jaar van de scholekster. We volgen 

hoeveel jongen er vliegvlug worden. 

De wacht van Woudsend is opgeheven. Dat gebied krijgen we er ook 

bij. Binnenkort overleg  met de nazorg.  

 

Rondvraag. 

Joop Melchers  we moeten het geld niet oppotten! Anders zijn er straks 

geen vogels meer. Meine de Vries vraagt  naar de activiteiten voor dit 

jaar. Wegens ziekte in het bestuur, komt dit later en wordt op de 

website bekend gemaakt.  

inspectie 

eendenkorf 
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Puzzel : winnaar is een kleinzoon uit Warns, prijsje wordt thuis be-

zorgd. De puzzel van dit jaar, komt volgend jaar, dus alle tijd! Pauze tot 

20.30 uur.  

 

 Film : Grutto, de reis van onze nationale vogel. 

De film is  gemaakt door Ruben Smit, 

de maker van de Nieuwe Wildernis 

en het Wad. 

 

Het verhaal begint in Estland, in de 

uitgestrekte veenmoerassen, waar 

de oer-grutto leeft, zoals hij vroeger 

in Nederland leefde. 

 

Ruben met zijn filmploeg volgde de 

grutto op zijn reis vanuit Senegal, via 

Portugal naar Nederland. De film laat 

zien, hoe de grutto probeert te 

overleven in een veranderend landschap. 

 

In Senegal, aan de westkust van Afrika overwintert de grutto tussen de 

rijstboeren en vissers in de mangrovebossen. Begin februari begint de 

tocht naar Nederland. Na een tocht van 2 dagen, met een tussenstop 

in Portugal komt hij aan in Nederland. Driekwart van de populatie pro-

beert hier te broeden. En een aantal vliegt door naar IJsland, alwaar de 

omgeving voor de grutto vergelijkbaar is met vroeger in Nederland. De 

populatie daar neemt nu aanzienlijk toe. Deze documentaire laat zien 

hoe hard de grutto moet werken om te overleven in een wereld van 

mensen. En over de mensen die hem willen beschermen, hoe moeilijk 

dat vaak is. 

 

Maar de veranderende landbouwsystemen en klimaatverandering 

vragen het uiterste van deze vogel. Hij kan zich heel goed aanpassen, 

maar nu is het wel heel moeilijk geworden. Gelukkig zijn er boeren die 

zich extra inspannen om hem te helpen. 

 

Theunie de Smit. 

nest met grutto eieren 
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Informatie van de penningmeester 

We hebben een verdrietig jaar achter de rug vanwege de ziekte en het 

overlijden van onze voorzitter Pieter Veenstra. Hij was voor ons een 

drijvende kracht met veel goede ideeën en goede adviezen. Hij zette 

zich 100% in voor de weidevogels en voor de natuur in zijn geheel. 

 

Het jaar 2023 hebben we  kunnen afsluiten met een positief saldo van 

€ 8073,84. Dat is zoals u op het financieel jaarverslag kunt zien  

€ 969,22 minder dan het saldo per 31-12-2022. We hebben 

verschillende aankopen gedaan. Onder andere drie wildcamera’s + 

grondpennen, dekschalen voor nestbescherming en twee nieuwe 

vlaggen voor bij een kraam (dropflags). Verder hebben wij ook zakjes 

bloemzaad ingekocht. Aanvankelijk was het de bedoeling dat wij deze 

uit zouden delen tijdens de activiteitenmiddag, die wij hadden willen 

organiseren in oktober 2023 vanwege het 80 jarig bestaan van onze 

vogelwacht. Maar onder andere door de ziekte van onze voorzitter 

Pieter Veenstra hebben wij deze activiteit niet door laten gaan.  Het is 

nu onze bedoeling om deze zakjes met bloemenweidemengsel 

(bijenmengsel) tijdens onze jaarvergadering op 14 februari 2024 uit te 

delen.  

 

Ook dit jaar hebben we weer meegedaan aan de RaboClubsupport 

actie. Deze heeft ons € 570,40 opgeleverd. Verder zijn wij heel 

dankbaar voor de donatie van € 600,00 van Jonkvrouwe Bas Backer 

t.b.v. de aanschaf van twee wildcamera’s. 

 

Het ledenaantal is in 2023 met 9 leden toegenomen. Er waren 19 

nieuwe aanmeldingen en 10 opzeggingen, waarvan er 6 leden zijn 

overleden. Het aantal leden stond op 31-12-2023 op 284 leden. Hier 

zijn niet de jeugdleden in meegenomen . 

 

De kascommissie bestaat dit jaar uit de heer W. de Vries en de heer 

Tj. Osinga. Zij zullen tijdens de algemene ledenvergadering verslag 

uitbrengen van hun bevindingen. 
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Verder wil ik namens het bestuur en de leden van de Vogelwacht Balk 

en Omstreken de bedrijven die ook dit jaar weer een advertentie in 

ons jaarboek hebben geplaatst hartelijk dank zeggen. Mede dankzij de 

medewerking en steun van deze bedrijven is het mogelijk de Vogel-

wacht financieel gezond te houden. 

 

Tot slot wens ik iedereen een fijn vogeljaar toe! 

 

Janny de Boer 
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Verslag weidevogels en inventarisatiegegevens van het hele 

wachtgebied 

De temperatuur in februari is aan de lage kant, desondanks laten de 

kieviten tijdens een zonnige dag al aardig van zich horen met hun ken-

merkende zang, zeker wanneer de tempratuur begin maart omhoog 

schiet en de omstandigheden voor een eerste kievitsei aanwezig zijn. 

Het eerste kievitsei van Nederland word op zaterdag 11 maart gevon-

den in Hasselt (Overijssel) door Klaas Binnendijk. 

 

Een dag later is het in onze provincie ook raak, op een maisperceel na-

bij Scharsterbrug is het Anne Wind uit Pingjum die een twake vindt. 

Net als vorig jaar telde het legsel voor zowel Friesland als voor de 

gemeente De Fryske Marren als het eerste ei, dus het vrije veld in onze 

gemeente was hiermee gelijk gesloten.  

 

Trotse vinder Anne Wind met Henk Minkes van de BFVW bij het twake 

 

Halverwege de maand maart daalt de tempratuur en licht er ineens een 

laagje sneeuw in het land. Dit weerhoudt de kievit niet om zijn eieren 

te leggen. Op woensdag 15 maart is het wederom Gjalt Bergsma die 

het eerste kievitsei van onze vogelwacht vindt. Op een stuk grasland 

nabij it Swin in ons mozaïek gebied de Warren. 
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Achteraf blijkt dat het de natste maart van de afgelopen 20 jaar is. Hier 

profiteren alle weidevogels op verschillende manieren van. Het is nu 

voor de weidevogels makkelijker om de wormen uit de natte bodem 

te trekken. April doet wat die wil en is wisselvallig, halverwege mei 

wordt het droog. Op dat moment zijn veel nesten uitgekomen of zijn 

aan het uitkomen en de tempratuur is goed, de maispercelen zijn nog 

te nat om te bewerken.  

 

Hierdoor hebben de kuikens net even wat meer tijd om groot te 

worden. Doordat er plassen water op de percelen staan is er genoeg 

voedsel en omdat het warmer wordt beginnen verschillende kruiden 

te groeien. Dit trekt verschillende kleine mugjes aan en er ontstaat 

door de begroeiing een veilige leefomgeving. De kuikens kunnen 

dekking zoeken onder die begroeiing als er gevaar dreigt door een 

overvliegende kiekendief bijv .Alom ideale omstandigheden voor de 

kuikens om groot te worden. Dit is ook terug te zien in de resultaten. 

 

Sinds dit jaar is de vogelwacht Woudsend opgedeeld bij verschillende 

andere wachten en hebben wij als vogelwacht Balk  5 actieve nazorgers 

erbij gekregen. Daar zijn we natuurlijk hartstikke blij mee. Hierdoor is 

ook ons wachtgebied vergroot tot bijna 6000 hectare.   

 

We zijn een van de grootste wachtgebieden van Friesland, iets om trots 

op te zijn.  
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Siemen Zeldenrust 

 

 

Totalen hoofdsoorten wachtgebied Vogelwacht Balk en Omstreken in de afgelopen 5 jaar 
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Mozaïek De Warren – Een topjaar! 

In 2015 is gestart met de samenwerking tussen boeren, vogelwachters, 

jagers en Bosk & Greide om de weidevogels in de Warren een gezonde 

toekomst te geven. Het gebied ligt ten noorden van Balk, rond de pro-

vinciale weg N928 van Balk naar Woudsend. Op een groot deel van de 

percelen wordt beheer uitgevoerd dat is afgestemd op de wensen van 

de weidevogels. Het aanbrengen van ruige mest en uitgestelde maai-

data zijn voorbeelden van het beheer dat wordt toegepast. Ook zijn er 

in totaal 5 plasdras gebieden verdeeld over het gebied, waar de vogels 

voldoende voedsel kunnen vinden. De plasdrassen worden op peil 

gehouden door zonnepaneel pompen, zodat er in droge tijden ook vol-

doende water blijft staan. De plasdrassen zijn ook erg in trek om de 

jongen op te laten groeien.  

 

 

Zomertaling, wellicht toekomstige broedvogel 

 

Naast de gewone weidevogels zien we ook dat er veel eenden gebruik 

maken om te broeden in en rond de plasdras gebieden.  
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Wilde eenden, krakeenden, slobeenden en kuifeenden zijn al broed-

vogels in de Warren. Wellicht kunnen we daar binnenkort ook berg-

eenden en zomertalingen aan toevoegen.  

 

Het blauw omlijnde gebied is Mozaïek De Warren en beslaat 350 

hectare en op  circa 130 hectare wordt beheer uitgevoerd. De plas-

drassen worden omgeven door percelen met uitgestelde maaidatum 

tot 1, 8 of 15 juni. De vogelwachters hebben veel contact met de 

boeren om de nesten op de percelen zonder beheer te beschermen. 

Gelukkig zijn alle boeren welwillend en kunnen we samen veel nesten 

sparen. De positieve samenwerking en de reeds behaalde successen 

zorgen er voor dat we steeds meer broedparen in het gebied hebben. 
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Daarnaast zorgen de jagers ervoor dat de predatiedruk verlaagd wordt, 

zodat de nesten ook uit kunnen komen en de kuikens groot kunnen 

worden. Het bejagen van met name de vos heeft zijn vruchten dit jaar 

afgeworpen. Waar voorgaande jaren nog tientallen nesten door de vos 

leeggeroofd werden, waren er dit jaar helemaal geen! Het resultaat 

was dat we nog nooit zoveel jongen hebben zien groot worden.   

 

 

Grutto met groot kuiken in kruidenrijk grasland 

 

We hebben ook dit jaar weer mee gedaan met het onderzoek naar 

predatie van de steenmarter. Provincie Fryslân heeft hiervoor een 

tiental wildcamera’s beschikbaar gesteld. We hebben met deze ca-

mera’s 24 nesten kunnen volgen waarvan er 19 nesten zijn uitgekomen. 

Er zijn 3 nesten door een wezel gepredeerd, één door een steenmarter 

en één nest is door werkzaamheden niet uitgekomen. Opmerking 

hierbij is dat door de hoge muizenstand dit jaar de predatie van nesten 

laag is. Voor volgend jaar zouden we graag weer mee willen doen met 

het onderzoek om zo ook weer een goed beeld te krijgen van de pre-

datoren welke in ons gebied actief zijn. 
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Onderstaand de resultaten van de afgelopen jaren. De positieve trend 

is duidelijk zichtbaar en zet nog steeds door. Wat opvalt is dat er dit 

jaar bijna 30% meer broedparen van de kievit waren en bijna een ver-

dubbeling van de tureluurs. Wellicht dat het zeer natte voorjaar hier 

een aandeel in heeft gehad, maar geeft ook aan dat het gebied zeer ge-

schikt is voor weidevogels en nog potentie heeft om de komende ja-

ren te groeien. 

 

 
 

 

Al met al kunnen we stellen dat de samenwerking tussen vogelwach-

ters, boeren, jagers en Bosk & Greide geleid heeft tot een fantastisch 

resultaat in 2023. We hebben er voor volgend jaar dus ook alle vertrou-

wen in dat er veel vogels naar de Warren zullen komen om daar weer 

te broeden en hun jongen groot te brengen. Een groot aandachtspunt 

blijft echter het predatiebeheer, wanneer dit goed op orde is kunnen 

er veel jongen groot worden en zullen we nog lang kunnen genieten 

van landerijen met weidevogels. 

 

Johan Deinum 

0

20

40

60

80

100

120

140

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023

Kievit

Grutto

Scholekster

Tureluur



22 

Broedgeval velduilen in De Warren 

In muizenrijke jaren komt het vaker voor dat er velduilen in onze om-

geving broeden. Normaliter zijn er jaarlijks alleen enkele broedparen 

rond het waddengebied. In 2014 en 2019 waren er ook meerdere 

broedparen in Zuidwest Friesland en zo ook dit jaar. Velduilen zijn ech-

te nomadische vogels en broeden waar het voedselaanbod goed is. Zo 

kunnen velduilen uit Noord-Europa en Rusland het ene jaar bij ons 

broeden en het jaar er op weer daar.  

 

velduil verdedigt met duikvluchten zijn nest 

 

Tijdens het beschermen van de nesten van de weidevogels was het ons 

al opgevallen dat er steeds van hetzelfde perceel een paartje velduilen 

omhoog kwamen. Op 2 april vonden we een nest met 1 ei, echter 

werd dit verlaten. Op 11 april vonden we op 100 meter afstand een 

nieuw nest met 5 eieren. Op 19 mei hebben we uiteindelijk 3 jongen 

kunnen ringen. Opmerkelijk genoeg vonden we op 3 meter afstand een 

eendennest en tijdens het ringen nog een 2
e

 eendennest op slechts 

enkele meters van het nest van de velduil. Blijkbaar hebben de eenden 

door dat de velduil zijn nest fel verdedigd en dat dat een goede plek is 

om te broeden. 

 

Johan Deinum 
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Een van de drie geringde jongen 

Legsel en jongen van de velduil in De Warren 
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Age van der Meer is vogelkenner op verschillende gebieden 

Hij is naast enthousiast nazorger, specialist op het gebied van kerkuilen 

en ransuilen en hij is een groot zwaluw liefhebber. In dit artikel is Age 

zelf aan het woord. 

 

In het jaar 2012 heb ik de eerste huiszwaluwtil als proef op het Swaaigat 

in Sondel gemaakt.     

           

Na 4 jaar werd deze voor het eerst bewoond. Na onze verhuizing van 

het Swaaigat in Sondel naar Wijckel was ik het zicht op de huiszwaluw 

til op het Swaaigat kwijt en besloot ik  een nieuwe huiszwaluwtil te 

maken voor in de voortuin langs de Lynbaen. Sindsdien stoppen er 

regelmatig mensen om de til te bewonderen. Al snel komt de vraag 

”kun je ook zo’n til voor mij maken?”  

Zo heb ik ondertussen in de 

afgelopen 3 jaar 12 tillen 

gemaakt en geplaatst hier in de 

omgeving. Top!  

In de wijde omgeving tussen 

Sondel, Wijckel, Sleat, Noed, 

Tjerkgaast, Oudega, Sint Nyk en 

Harich zijn al zwaluwtillen bezet 

door de huiszwaluw. 

Elke til bevat ongeveer 10 

kunstnesten en daarnaast is er 

nog ruimte genoeg voor de 

huiszwaluw om zelf een nest te 

maken. Men kan aan de 

kunstnesten zien of deze 

bewoond zijn, doordat de 

huiszwaluw vaak de 

vliegopening iets kleiner maakt 

d.m.v leem/klei. Deze klei/leem heeft een andere kleur dan de grijze 

kunstnesten en zo is het nest gemakkelijk herkenbaar als bewoond. 
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Tegenwoordig maakt mijn heit Gerrit zelf de kunstnesten van de huis-

zwaluw. In een zelfgemaakte mal drukt hij grof zaagsel vermengd met 

cement en water. De eerste 50 nesten mislukten finaal. Nesten zakten 

in… nesten te klein….nesten te dik en zwaar, maar na een poos had 

hij de ideale mengverhouding en zo ontstond een ware ‘kunsthuis-

zwaluwnest fabriekje’ in Wijckel. Het is nu bijna lopende band werk 

      

 

Sinds dit jaar is ook de zwaluwtil op ons erf bewoond door in één stel 

huiszwaluwen. Ook zijn er jonge zwaluwen uitgevlogen. Hopelijk ko-

men ze in het voorjaar weer terug! De huisvesting van uilen is een an-

der verhaal. 

 

Op 27 oktober kwamen we nog jonge kerkuilen tegen in een boerderij 

in Wijckel. Een heel laat legsel van 4 jonge kerkuilen. In de kerkuilen 

bak lagen 10- tallen dode muizen. Je kunt wel voorstellen dat de stank 

niet te harden was. Een dikke laag ' snot van  braakballen, uitwerpselen, 

kadavers van muizen. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ter plekke is de bak  schoongemaakt en zo konden  

de jonge kerkuilen weer in een 'frisse ' broedbak 
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In de omgeving van Balk zien we vaker ransuilen broeden. Dit nest was 

in een boom op het erf van Age van der Meer te zien. Ransuilen broe-

den verscholen in bomen, waar ze soms verlaten nesten gebruiken van 

andere vogels. Zie hier de indrukwekkende verdediging houding en 

jonge ransuilen op het nest. 

 

           

   

                                           

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 vijf bijna vliegvlugge kerkuilen 

geringd in Wijckel 
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Jaarverslag Jeugdvogelwacht Balk 2023 

Bij de Vogelwacht neemt de jeugdafdeling een speciale plaats in. De 

leeftijd van de kinderen loopt sterk uiteen. In het afgelopen jaar hebben 

kinderen in de leeftijd van 6 tot 15 jaar actief meegedaan. Meestal met 

ouders erbij. Begeleiders en ouders bedankt voor jullie hulp. De locatie 

speelt een rol. Er is geen clubhuis, dus activiteiten worden buiten geor-

ganiseerd. 

 

Als een ruimte beschikbaar is, maken we daar met plezier gebruik van. 

Samenwerking is een van de uitgangspunten. Dat betekent elkaar hel-

pen waar nodig. Hier blijkt, dat oudere kinderen goed de jonge kinde-

ren helpen. Mooi dit te zien! 

 

In januari zijn we begonnen voederplankjes in de beheerschuur aan de 

Houtwal in Oudemirdum te timmeren. Marjon Kommer, boswachter 

en altijd geïnteresseerd in de activiteiten van de Vogelwacht had deze 

ruimte voor ons gereserveerd. Het heeft een gezellige middag opgele-

verd en de kinderen gingen met een fraai werkstuk naar huis. 

  

In het land van Douwe Albada aan het Tsjamkedykje hebben oudere 

jeugdleden begin februari geholpen met het plaatsen van de plas-dras-

pompen. Technisch inzicht bleek hierbij nodig. Siemen, de coördina-

tor van de werkgroep weidevogels heeft mogelijk gemaakt, dat een 

paar kinderen mee gingen naar de Noordwolderpolder om daar de 

pompen te installeren. 

 

Tussen de hagelbuien door werden de borden op een kar achter een 

quad het land ingereden. Er moest een flinke afstand gelopen worden, 

dus meerijden op de kar door een hobbelig weiland was een attractie 

op zich. Het plaatsen van omgekeerde verkeersborden, als broed loca-

tie voor scholeksters was echt een klusje voor jongens van de midde-

lbare school. Dit willen we het komend jaar uitbreiden De scholeksters 

weten de nestplaatsen steeds beter te vinden. De alternatieve broed-

plaatsen blijken veilig te zijn tegen predatoren.  

 



28 

Helaas was er dit jaar geen animo de Jeugdvogelwachtdag van de 

BFVW te bezoeken in Ginnum, georganiseerd door de Vogelwacht van 

Birdaard in het noorden van Friesland. Jammer, want er was veel te 

doen op die locatie. Godert Dijkstra en ik zijn geweest en hebben een 

fantastische ochtend gehad. Het komend jaar hopen we weer met een 

groep kinderen deel te nemen. Elk jaar wordt deze speciale jeugdbij-

eenkomst op een andere locatie georganiseerd.  

 

Wel een groot succes was het 

bezoek aan de Graasboerderij.  

Op 4 mei zijn ongeveer 12 kin-

deren met volwassenen naar de 

boerderij van de familie Deinum 

in Sondel  geweest. Eerst moch-

ten we in de stal kijken en daarna 

heeft Sierd Deinum met Carl 

Draayer ons naar het land ge-

bracht. 

 

Het werd een prachtige natuur-

ervaring. Op afstand waren 

reeën, en veel weidevogels te 

zien. 

 

Een ander succes was het uitgestelde bezoek aan de Fûgelhelling. Op 

25 oktober zijn ouders, kinderen en begeleiders  ontvangen in het op-

vangcentrum. Oorspronkelijk werden in de Fûgelhelling alleen vogels 

opgevangen. Tegenwoordig worden in het centrum ook andere  dieren 

verzorgd, die om een of andere reden in problemen zijn gekomen.  Er 

zaten nu naast allerlei vogels, waaronder een jonge zee- arend een paar 

egels en een otter in de Fûgelhelling. De dieren krijgen in elk geval een 

laatste kans. Tijdens de rondleiding konden de kinderen zien, hoe er 

met veel geduld aan herstel wordt gewerkt. 

  

 

 

uitleg tijdens excursie door Carl Draayer 
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Contact met de scholen 

Dit jaar is met twee scholen samengewerkt. De eerste school was een 

basisschool in Oudega. In Oudega is een zwaluwhotel geplaatst. 

 

Als aanvulling heeft de dorpsvereniging in overleg met onze jeugd-

vogelwacht de kinderen vogelhuisjes laten maken. Het was die dag 

mooi weer. Dat betekende, dat de vogelhuisjes op het schoolplein 

getimmerd konden worden. Voorafgaand aan het timmeren hebben 

we een les over verschillende zwaluw soorten gegeven. De kinderen 

hebben het huisje een eigen plaats gegeven en moeten deze zelf ver-

zorgen. 

 

De tweede school, waarmee is samengewerkt is de Cocon, een school 

waar asielkinderen worden opgevangen. Daar werd een project over 

vogeltrek gehouden. De jeugdvogelwacht is gevraagd te helpen met 

het maken van voederplankjes en vogelhuisjes Dit project loopt nog. 

in het bezoekerscentrum van de Fûgelhelling 
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De bedoeling is de kinderen te laten zien, waar hun huisje is opge-

hangen in het Harichsterbos. 

 

Het onderhoud van vogelhuisjes 

Dit is een belangrijke taak voor de jeugdvogelwacht. Op dit moment 

zijn drie locaties, waar vogelhuisjes onderhouden worden door onze 

vogelwacht. Dit is bij het bungalowpark Markant, het Harichsterbos en 

het Balksterbos. 

 

Op de laatste locatie, het Balksterbos, gaan we het komend jaar op-

nieuw beginnen. De huisjes, die er hangen zijn kapot gemaakt. De 

bonte specht is heel bedreven in het groter maken van de vliegopening. 

In het bos is behoorlijk last van predatie door een marter, die de dakjes 

er telkens afgooit. Soms wordt het hele huisje gesloopt en teruggevon-

den op de grond.  

 

In het Harichsterbos hangen al jaren huisjes, gemaakt door de Vogel-

wacht Balk en Omstreken. Ze zijn nodig aan vervanging toe. Met 

Staatsbosbeheer zijn we in overleg om nieuwe bouwpakketten te be-

stellen. Een deel van de opbrengst van de RABO-clubactie mag daaraan 

besteed worden. 

 

Succesvolle activiteiten 

Op de Lammetjesdagen in Zwin-

zicht en de Groene markt in Rijs 

hebben veel bezoekers ons opge-

zocht. Het thema van de Gaaster-

landse Natuurweek was “van pis-

sebed tot vliegende deur.” (de bij-

naam voor de zeearend). Kinderen 

mochten zelf de kop van een zeea-

rend uitzagen en dit als schilderijt-

je mee naar huis nemen. Er is veel 

voorbereiding aan vooraf gegaan.  
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Het resultaat en de enthousiaste reacties maakten de inspanningen de 

moeite waard. 

 

Bij het Uitfestival was de onze vogelwacht voor het eerst met een 

kraam aanwezig. Hierbij is heel plezierig opgetrokken met het I.V.N. 

Een samen bedachte kwis trok de aandacht. Dit initiatief wordt in de 

toekomst voortgezet. Door samenwerking is meer te bereiken. We 

spreken tenslotte dezelfde doelgroep aan. 

 

Dit jaar is het helaas niet ervan gekomen,  de kinderen te betrekken bij 

het uilen ringen. Het is iets, wat het komend jaar wel op de agenda 

staat. 

 

Bij de jeugdvogelwacht zijn we aan het nadenken, hoe de jeugdafdeling 

zo leiden, dat kinderen van verschillende leeftijden enthousiast blijven. 

We willen oudere kinderen kennis laten maken met het veldwerk, 

waarbij gezorgd moet worden de vogels niet te verstoren. Het mooiste 

is een jeugdlid in contact te brengen met een vaste nazorger. Die moet 

dan wel tijd hebben voor de begeleiding. Er wordt nog gepuzzeld over 

de juiste aanpak. 

 

Ouders, die lid zijn kunnen altijd hun kind mee laten doen. Er zijn 

kinderen, die het zelf leuk vinden met de jeugdvogelwacht mee te 

doen, terwijl ouders geen lid zijn. Een vriendje of vriendinnetje meene-

men mag. Dit heeft zelfs een positieve uitwerking. 

 

Mooi om te zien, dat de jeugdvogelwacht in beweging is. Er valt nog 

veel te ontdekken. Heeft u een idee? Laat het ons weten!  
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De Rabo Clubsupport actie heeft ons 

het mooie bedrag van €570,40 opge-

leverd. Kinderen, ouders, opa’s, oma’s 

en vrijwilligers, bedankt voor de hulp bij 

de Jeugdvogelwacht van Balk en Om-

treken in 2023. 

 

Bedankt alle stemmers op  

de Vogelwacht Balk en Omstreken. 
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Fûgels wiene him alles 

 25 jaar geleden was de naam Henk Kanninga 

bij de Jeugdvogelwacht een begrip. Hij was 

terecht erelid van de Vogelwacht. In oude 

jaarboeken staat onder de Jeugdvogelwacht 

telkens zijn naam vermeld. Henk heeft jaren 

de Jeugdvogelwacht geleid, kinderen enthou-

siast gemaakt en hij heeft uiteenlopende uit-

stapjes bedacht. 

 

In 2003 bracht hij met een groep kinderen 

een bezoek aan de Fûgelhelling. Toen alleen 

nog opvangplaats voor gewonde vogels, nu 

een uitgebreid centrum met veel educatieve activiteiten. Twintig jaar 

later hebben we deze excursie opnieuw met succes kunnen maken 

met de jeugdvogelwacht. 

 

Een volwassen vogelwacht lid vertelde, hoe hij als kind met Henk op 

stap ging en Henk de scholen langs ging om kinderen enthousiast te 

maken voor de natuur en voor het nazorgwerk. 

 

Hij verzorgde een aantal cursussen voor de hoogste klassen van de 

basisschool. Veel mensen uit Balk hebben mooie herinneringen aan 

hem. Op 7 juli 2023 is Henk Kanninga, natuurman in hart en nieren op 

89-jarige leeftijd overleden. 

 

Overzicht Nestkast nazorg 2023 

Dit jaar heeft de jeugdvogelwacht op 3 plaatsen meegeholpen de nes-

tkastjes te onderhouden. Dit was bij Markant, in het Harichsterbos en 

in het Balksterbos. Op de Gaasterlandse golfbaan in Oudemirdum heb-

ben twee jeugdleden met een paar van onze volwassenen meege-

holpen bij het inventariseren van de nestkastjes, die daar geplaatst zijn. 
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Enthousiast en vol goede plannen is de jeugdvogelwacht gestart met 

het bezoeken van de nestkastjes. Het nazorgwerk is helaas beperkt 

gebleven tot één inventarisatie ronde. Dit is een aandachtspunt voor 

het komend jaar. In elk geval is het de bedoeling twee keer langs de 

huisjes te lopen. 

 

Bungalowpark Markant 06-05-2023 

Totaal aantal vogelhuisjes :  27 geregistreerd, waarvan   19 bewoond 

koolmees   

60 eieren 

geen jongen   

2 nestjes in aanbouw 

Pimpelmees    

39 eieren en geen 

jongen 

 

Ringmus  

4 nestjes in aanbouw  

 

Van het uiteindelijke broedresultaat is geen goed beeld te geven, omdat 

we niet voor een tweede keer langs de nestkastjes zijn gegaan. Begin 

mei is het eerste bezoek geweest. We hebben alleen broedende 

vogeltjes en eieren kunnen ontdekken. 

 

Een bijzondere ontmoeting was die met twee  jonge ransuilen, zich 

midden op het park in een van de bomen hadden genesteld. 

 

Harichsterbos 12-05 

Totaal aantal vogelhuisjes : 88  geregistreerd,  waarvan   44  bewoond 

koolmees  22 eieren 

                 56 jongen 

pimpelmees  

72 eieren 

80 jongen 

ringmus  

1 nest in aanbouw 

 

Het Harichterbos heeft een droevig aanzicht getoond.  Op 12 mei is 

de Jeugdvogelwacht langs de nestkastjes gelopen en zijn de 

bovenstaande resultaten genoteerd. Daarna zijn we opnieuw de huisjes 

langsgegaan en zijn huisjes gerepareerd. In oktober zijn de slechte 

huisjes aan de Tjerkhoflaene weggehaald. Deze worden het komend 

voorjaar vervangen. Hierbij helpen kinderen van de Cocon in Balk. 
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Dit jaar was het slecht gesteld in het Balksterbos. Er werden dakjes van 

de huisjes gewipt. Hiervoor moet een marterproefbevestiging worden 

bedacht. De specht zorgde voor grote gaten in de zijkant van een paar 

huisjes. Een aantal huisjes is op de grond terug gevonden. Bij een paar 

huisjes zijn de zijkanten kapot gegaan. De levensduur van de huisjes is 

nu ongeveer 3 jaar. Dit project vraagt een nieuwe start in 2024. 

 

Hiervoor wordt geld van de RABO Clubactie gereserveerd en leggen 

we contact met een van de Balkster basisscholen.  

 

Bezoek aan de nestkasten bij de Golfclub Gaasterland 

Op 3 mei hebben twee jeugdleden met een paar volwassenen mee-

gelopen langs de vogelhuisjes op de natuurgolfbaan aan de Sminkewei 

in Oudemirdum. Een mooie ervaring. Er hangen 83 huisjes, waarvan 36 

huisjes  leeg stonden. Een waardevolle ervaring, omdat na afloop tijd 

was even na te praten over het bekijken van de huisjes op het terrein, 

waar de golfactiviteiten in volle gang waren.  Hierbij een indruk van het 

bezoek. 

 

Twee huisjes waren door de bonte specht geclaimd. In 2 huisjes  werd 

activiteit van een boommarter waargenomen. In de 15 nestkastjes door 

koolmeesjes bewoond, werden meer dan 105 eitjes geteld. 

 

In 9 nestkastjes had de bonte vliegenvanger zijn intrek genomen. Deze 

hingen bij elkaar in de buurt. 

 

In het totaal werden 14 eieren bij de bonte vliegenvanger gezien. De 

pimpelmees werd in 16 nestkastjes aangetroffen en dat leverde meer 

dan 120 eieren op. 

 

 

Balksterbos 15-05 

Totaal aantal vogelhuisjes:  20 geregistreerd, waarvan 10 in aanbouw  of 

bewoond waren. De resultaten zijn niet bekend. 
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Opmerkelijk is het verschil in aantal eitjes 

door de pimpelmees en de koolmees ge-

legd, tegenover het aantal eitjes, dat door 

de bonte vliegenvanger gelegd wordt. Bij 

de laatste vogel was het hoogste aantal 4 

eitjes, terwijl bij de pimpelmees 15 eitjes 

werden geteld. De golfbaan heet niet 

voor niets natuurgolfbaan. Er is ruimte 

voor de natuur. 

Marion Nierstrasz 

 

 

 

Over uilen en andere roofvogels 

Het afgelopen jaar was een prima muizenjaar, dus ook veel kuikens per 

nest. Deze foto is gemaakt bij de fam. Bos op Ypecolsga, daar hadden 

we na vele jaren niets, maar nu weer een goed gevulde nestkast.  Vorig 

jaar vonden we hier een eendenei in de nestkast, bovenin de boerderij 

op 10 meter hoogte !! 

 

Hier zat dus geen eend in de nestkast, maar een marter die hier zijn 

voorraadkast van had gemaakt. Logisch dat hier al jaren geen kerkuil 

meer te vinden was. We hebben toen het ei meegenomen, en een 

zogenaamde anti-marter-buis gemonteerd, waardoor het voor een 

marter vrijwel onmogelijk wordt om in de kast te komen. En met goed 

resultaat, want het volgende jaar was het gelijk raak. In elk geval  1 nest 

met 6 a 7 kuikens.  De familie Bos was echt blij met deze familie-

uitbreiding, want de kerkuil hoort er daar echt bij, ze horen bij de huis-

dieren. 

 

Dan hebben we dit jaar ook nog iets vreemds meegemaakt bij de fam. 

Draayer in Molkwerum, een soort van één groot familienhaus wat je 

wel veel ziet in Duitsland.  

nestkastje koolmees 
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Wij kwamen daar op 27 mei, en we zagen 2 (ouder?) vogels rond-

vliegen in de nok van de boerderij, en in de kast vonden we 3 grote 

kuikens + 3 eieren. Drie grote kuikens die elk moment kunnen uit-

vliegen en nog 3 eieren mooi bij elkaar in een kuiltje midden in de kast 

?? Dat past niet echt samen, of die 3 eieren moeten allemaal niet be-

vrucht zijn, maar dan liggen die eieren meestal ergens kapot in een 

hoek ?? 

 

Na een telefoontje met de backoffice, kwamen we achter de meest 

waarschijnlijke verklaring voor deze combinatie. Namelijk, die grote 

vliegvlugge kuikens behoren tot het 1e nest van 2023, en die 3 eieren 

is een begin van het 2e nest, die worden alweer bebroed terwijl de vo-

rige generatie broers en zussen ook nog gevoed wordt met muizen 

door pa en ma kerkuil !! 

 

Twee maanden later op 24-7 kwamen we er weer, en toen zaten er 5 

kleinere kuikens en één ei in de nestkast, dus dat was een 2e nest van 

6 eieren geworden. De situatie bij Draayer leek dus veel op een Duits 

familienhaus, de kinderen blijven zo lang bij pa en ma inwonen, totdat 

de kinderen ook kinderen krijgen, en dan mogen/moeten ze verhuizen 

naar een andere woonlaag. 

 

Wij krijgen steeds meer respect voor de kerkuil, want dat is pas echt 

een harde werker. Maar een domme kracht is het ook niet, want als er 

minder voedsel (lees muizen) in het veld is, dan legt zij gelijk minder 

eieren. Maar als er muizen in overvloed zijn, zoals dit jaar, dan denken 

ze maar aan één ding, namelijk zoveel mogelijk nieuwe kerkuilen op de 

wereld zetten. Jagen en broeden, voeren en opvoeden, ze doen het 

allemaal tegelijk, soms wel 3 nesten per jaar!!    

 

Tjeerd Osinga. 
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Een mooie foto van 

een goed gevulde 

kerkuilen-nestkast,  

met 6 à 7 kuikens 

en ook met 

minimaal  

10 muizen 

die 

klaar liggen  

voor 

consumptie. 

 

 

 

 

 

 

 

Foto Tjeerd Osinga   
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Scholeksters op het dak bij Talma Hiem 

De scholekster is bekend als een weidevogel, 

die na het broedseizoen de kust opzoekt. 

Steeds vaker broeden scholeksters ook op 

schelpen eilandjes of in de stad op daken van 

gebouwen. In Balk is het dak van Talma Hiem 

een geschikte plaats gebleken. Vanaf eind april  

2023 zijn veel activiteiten waargenomen. Er 

bleken liefst twee ouderparen te broeden. 

M.b.v. een drone van Doede Deinum zijn 7 

eieren gezien, verdeeld over twee nesten.    

                                                          

Op het dak zijn de jongen redelijk 

beschermd. Het grote probleem 

komt, wanneer zij het dak afkomen. 

Niet de val is levensbedreigend, 

maar de aanwezigheid van bijvoor-

beeld een kat, die op avontuur is, 

zorgt voor een geringe overlevings-

kans. 

  

Begin juni bleek ook het dorp geen veilige plaats voor het grootbrengen 

van de jongen. In de directe omgeving van Tal-

ma Hiem werden twee  jonge scholeksters 

dood op straat gevonden, deels aangevreten. 

 

11 juni en 12 juni was nog een van de twee ou-

derparen met hun enig overgebleven jong aan-

wezig op het parkterrein. Toen was er nog de 

hoop, dat dit laatste jong erin slaagde onder 

toeziend oog van de ouder volwassen te wor-

den. De ouders op her dak hielden luidruchtig 

toezicht.  
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Op de grond hield een oplettende buurtbewoner het jong in de gaten. 

Katten uit de buurt wisten, dat ze beter niet in zijn omgeving konden 

komen. 

 

Helaas heeft de oplettendheid niet kunnen voorkomen, dat ook dit 

laatst overgebleven jong 25 juni bij het schoolplein is gevonden met een 

opengereten borststuk. De ouders zijn nog een tijdje in de buurt 

gebleven totdat ook zij niet meer te horen waren. Voor deze bezoe-

kers helaas zonder een positief resultaat. Volgend jaar kijken we 

opnieuw naar de komst van de volwassen vogels uit. 

 

Geschikte woongelegenheid vinden is 

een probleem. Scholeksters hebben op 

verschillende plaatsen geprobeerd een 

nest te bouwen. Het is een zoekplaatje, 

maar een scholekster past zich mooi aan. 

Twee probeersels. Het nest op het veld 

(zie foto hiernaast) is heel kwetsbaar 

gebleken. Het nest op het bord (zie hier-

onder) was succesvoller. De omgekeer-

de verkeersborden bleken een positieve 

invloed te hebben op het broedresultaat.  

 

Met hulp 

van de jeugdvogelwacht zijn al op 

verschillende plaatsen borden in het 

water geplaatst. De scholeksters weten 

deze plekjes steeds beter te vinden. 

 

2023 was het jaar van de scholekster, in 

het Fries de strânljip. 

 

Deze prachtige vogel verdient ook de 

komende jaren extra aandacht. 

 

Wolter van der Wal en Marion Nierstrasz 
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Een succesvol oeverzwaluwen project in Gaasterland 

Omdat het  voor de oeverzwaluw moeilijk is 

om natuurlijke steile geschikte broed-wan-

den te vinden, helpt vogelwacht Balk en 

Omstreken, deze kolonie broeder sinds een 

paar jaar. Vroeger ontstonden er kale steile 

wanden door afkalven, langs beken en ri-

vieren. Dat gebeurt nog zelden in ons mo-

derne land. De vogel zoekt zijn heil nu bij af-

gravingen en door mensen aangelegde wan-

den. 

 

Gaasterland biedt mogelijkheden met haar hoogteverschillen, water en 

insecten. Hierdoor konden we een natuurlijke lemige steile broed-

wand maken zonder gebruik van beton. Om de broedwand aantrek-

kelijk te houden, moet hij vrij gelegen zijn. Zonder bomen of struiken. 

Ook moet de wand voldoende steil en kaal zijn. Dit alles om predatie 

te voorkomen. De oude nestholten van vorig jaar, worden opgevuld 

met zand zodat er weer een maagdelijke schone wand ontstaat. Oe-

verzwaluwen graven elke keer nieuwe nestgangen tot wel een diepte 

van 120 cm. Zo maken ze steeds een schoon nest wat belangrijk is om 

parasieten en ziektes tegen te gaan. Veel soorten zwaluwen broeden 

in groepen om gezamenlijk vijanden te verjagen. 

 

De door ons onderhouden wand ligt direct aan een meertje midden in 

een natuurgebied, waar het zomers wemelt van de insecten. De ge-

schikte ligging en het ruime voedselaanbod verklaren de broed succes-

sen van het afgelopen jaar. 

 

De oeverzwaluwen overwinteren in de Sahel-regio en keren in maart 

weer richting de broedgebieden. Onze vrijwilligers zullen ervoor zor-

gen dat ze een wederom een schone wand aantreffen. Hopelijk onder-

vinden ze bij hun terugreis niet te veel tegenslagen en wordt het ko-

mende broedseizoen wederom een succes. 

 

Michiel Limburg  
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Foto voorkant:  kievit met jong  - Johan Deinum 

Foto achterkant: jonge torenvalk  -  Johan Deinum 



 

www.vogelwachtbalk.nl 


